
Zápis 
  

z jednání Ekonomické komise Odboru lesního hospodářství České akademie zemědělských 
věd, konaného ve dnech  14. a 15. 10 2002 na Semenářském závodě LČR, s.p. v Týništi n. O.  
_________________________________________________________________________________ 
 
přítomni: viz prezenční listina 

Jednání ekonomické komise (EK) se uskutečnilo Semenářském závodě LČR, s.p. v Týništi 
nad Orlicí.  Zahájil ho a řídil předseda komise Doc. Šišák. V úvodu seznámil přítomné s programem a 
organizačním zabezpečením jednání.  

Program: 
1. Informace o činnosti odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
4. Stav prací na Národním lesnickém programu  
5. Problémy řízení a ekonomiky lesního semenářství v ČR  
6. Provozní problematika Semenářského závodu  
7. Organizační záležitosti 
8. Exkurze – Semenářský závod   
 

Průběh jednání: 

K bodu 1. podal v úvodu Doc. Šišák informace o činnosti OLH ČAZV v uplynulém období, 
zejména o obsahu jednání OLH a předsednictva ČAZV v Kostelci n.Č.l. dne 1.10.2002, věnovaného 
hodnocení společenských funkcí lesa. Z široké diskuze (Ing. Kaňok, Ing. Pohořelý, Doc. Pulkrab, Ing. 
Hájek, Ing. Lév, Ing. Kupčák, Doc. Gross) vyplynul návrh, aby toto závažné téma bylo hlavním 
bodem jednání EK na podzim 2003.    

K informacím o lesnickém ekonomickém výzkumu – bodu 2 - postupně vystoupili: Ing. 
Kupčák -  stav a postup řešení  lesnického a  dřevařského výzkumného záměru na LDF MZLU Brno, 
stav prací a předpokládaný obsah analýzy lesů Zlínského kraje; Doc. Pulkrab – výzkumné úkoly 
(Oceňování společenských funkcí lesa, Ekonomické vlivy ekologických přístupů k hospodaření 
v lesích), výzkumné záměry (lesní hospodářství v limitních podmínkách, udržení a posouzení 
konkurenceschopnosti LH, Využití  dřeva), granty EU (na téma financování lesního hospodářství 
z veřejných zdrojů, problematika lesních požárů). Ing. Hájek informoval přítomné o výzkumu a vývoji 
v resortu životního prostředí (účelové prostředky vyčleněné v letech 1993 – 2003, programy výzkumu 
a vývoje a jejich transformace do Národního programu výzkumu).  V diskuzi k tomuto bodu vystoupili 
Ing. Kaňok (ekonomické důsledky přírodě blízkého hospodaření v zemědělství a lesnictví), Ing. 
Domes (ekonomické důsledky vyplývající z lesního zákona, evidence dříví, těžební možnosti, 
informace o finančních tocích les ↔  zemědělství), Doc. Pulkrab (ekonomické a ekologické obmýtí), 
Ing. Kaňok (doba obmýtí a zužitkovatelné dříví), Ing. Kupčák (sledování a vyhodnocování odchylek 
zásob dříví na pni a skutečně vytěženého dříví), Ing. Hájek (ekonomika jako možný prostředek 
sbližování MZe a MŽP). 

K bodu 3. vystoupil ředitel Ing. Chytrý a podal informace k současné situaci a záměrům LH: 
- změny ve vedení  ministerstva, 
- ukončení činnosti okresů a převod kompetencí na kraje a pověřené obce, 
- podpory a příspěvky na hospodaření v lesích v roce 2003, 
- vyhlášení průměrných cen dříví pro účely vyčíslení škod a újem, 
- povodně a škody na LH. 
V diskuzi k tomuto bodu vystoupili : Doc. Šišák (Zelená zpráva – vypovídací hodnota údajů a jejich 
kompatibilita), Ing. Lév (sektorový operační program), Doc. Pulkrab (zalesňování nelesních půd 
z titulu podpor v EU).  

 



 2 

Se stavem prací na Národním lesnickém programu (NLP) - k bodu 4. – seznámil přítomné 
Doc. Šišák: 
a)   základní priority, 
b) programová opatření ke zvýšení biodiverzity lesů, 
c) souhrn organizačních, legislativních a ekonomických zabezpečení. 
Za Národní lesnický komitét doplnil některé informace Ing. Kaňok, zejména ve věci formulace 
závěrečné zprávy. Ing. Chytrý a Doc. Šišák připojili informace o procedurálních záležitostech ke 
schválení a vyhlášení. Doc. Gross – organické začlenění  NLP a další kroky po vstupu do EU. 

K bodům 5. a 6. problémy řízení a ekonomiky lesního semenářství v ČR, provozní 
problematika Semenářského závodu v Týništi n. O. vystoupila ředitelka Ing. Hlavová: 

Lesní semenářství vzniklo v souvislosti s rozvojem holosečného způsobu hospodaření a se 
zaváděním smrkových a borových monokultur. Dosavadní způsoby sběru a luštění byly již 
nedostačující, proto koncem 18. století začaly vznikat semenářské závody. Na našem území byl první 
semenářský závod (Pošumavská luštírna) založen v roce 1910 v Českých Budějovicích, s kapacitou 
cca 500 tun šišek za rok.  

Snahy o zavedení znalosti původu osiva se datují k roku 1927. Vedle toho se začalo 
přistupovat k vyhledávání vhodnějších způsobů ošetřování osiva po sběru, hlavně jeho skladování. 
Začala se zjišťovat i vnitřní kvalita osiva, energie klíčení, absolutní hmotnost, klíčivost ap. V další 
etapě lesního semenářství se začal preferovat genetický základ osiva, reprezentovaný uznanými 
porosty, později se přistupuje ke šlechtění dřevin. Hlavním úkolem lesního semenářství se postupně 
stalo zajištění dostatečného množství osiva co nejvyšší genetické hodnoty všech požadovaných druhů 
dřevin pro každoroční výsevy.  

O výstavbě centrálního Semenářského závodu v Týništi n. O. bylo rozhodnuto na počátku 
šedesátých let 20. stol. Investiční záměr počítal s roční zpracovatelskou kapacitu 2000 -2500 tun šišek, 
jednorázovou kapacitou skladu cca 800 tun šišek a kapacitou klimatizovaného skladu 50 -60 tun. 
Součástí projektu byla potřebná mechanizace pro příjem a skladování šišek, tak aby byly  práce 
s uskladněním a provětráváním šišek ve skladu omezeny na minimum, při luštění se měla vyloučit 
práce v horkém prostředí.  

V současné době funguje Semenářský závod jako účelový závod Lesů České republiky, s.p. 
poskytující služby všem majitelům lesa, na základě vyhlášky č. 82 MZe - o genetické klasifikaci, 
obnově lesa, zalesňování a o evidenci při nakládání se semeny a sazenicemi lesních dřevin.  

V závěru bodu byli účastníci informováni o základních ekonomických údajích a vývoji 
ekonomiky závodu v letech 1992 – 2001. 

V diskuzi vystoupili: Doc. Šišák (společenský význam semenářství, vlivy dovozů ze 
zahraničí), Dr. Veselý (genetika jako státní zájem, ceny služeb, mezinárodní kontakty), Ing. Foltánek 
(semenářství a lesní školkařství po transformaci, některé zkušenosti z Polska), Ing. Bukáček (vliv 
přirozené obnovy), Ing. Hájek (cenová tvorba v rámci státního podniku). 

V bodu 7. navrhl Ing. Kupčák jednání příští komise v oblasti Znojemska  ve dnech 15. a 16. 4. 
2003, s tématickým zaměřením na ekonomiku  a další problémy lesního školkařství.  

Při exkurzi dne 15.10. 2002 se účastníci podrobně seznámili s provozem semenářského 
závodu a strukturou služeb: 
- skladování suroviny,  
- luštění semen - luštírenské komory, 
- zpracování dužnatých plodů listnáčů a keřů, 
- uskladnění osiva,  klimatizovaný sklad, mrazírenské a chladírenské boxy, 
- banka lesního osiva,  
- předosevní příprava - stratifikace osiva, moření osiva, třídění osiva dle hmotnosti,  
- nákup osiva ze zahraničí pro introdukci lesních a okrasných dřevin a keřů, 
- doplňková činnost - služby v biologické ochraně lesa - výroba ptačích budek.  

 
 

Zapsal: Ing. Kupčák 


